
ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE ORDINARI DE L’AJUNTAMENT DE BUNYOLA DE 
DATA 11 DE GENER DE 2024.

Lloc de la reunió: Bunyola

Data: 11 de gener de 2024

Hora de començament: 19:00 hores

Hora d’acabament: 20:50 hores

President: Juan Antonio Riera Llabrés

Membres presents: Joan Tomas Baos Estrany
Maria Antonia Serralta Cunill
Maria Inmaculada Payeras Balle
Miquel Ballester Ferrer
Maria Victoria Muñoz Duran
Gabriel Ripoll Martí
Maria de les Mercès Bujosa Estarellas
Joan Luna Mateu
Maria del Mar Pujol Moragues
Miquel Palou Quetglas
Francisca Orell Salom
Maria José Verdú Torres

Membres absents:

Secretària accidental: Maria del Mar Gual Bigas

Interventora:

Caràcter de la sessió: Ordinària

Convocatòria: Primera

Una vegada verificada per la Secretària accidental  la constitució  vàlida de l’òrgan,  el 
President obre la sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre 
del dia.

A) PART RESOLUTIVA.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DEL PLE, SESSIÓ ORDINÀRIA DE 9 DE NOVEMBRE DE 
2023.

Queda aprovada l’acta del Ple de la sessió ordinària de 9 de novembre de 2023.

2. EXPEDIENT 1374/2023. LLICÈNCIA O AUTORITZACIÓ URBANÍSTICA.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Expedient núm.: 1374/2023
Procediment: Llicències o autoritzacions urbanístiques
Assumpte: Sol·licitud  de  declaració  d’obra  d’especial  interès  o  utilitat  municipal  arreglar 
esbaldrec d’un mur dels jardins de Raixa.

PROPOSTA AL PLE DE L’AJUNTAMENT
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En relació al projecte

Expedient 1374/2023
Reg. Entrada 2023–E–RC-1007 (5 d’abril de 2023)
Promotor CONSELL DE MALLORCA

Objecte RECONSTRUCCIÓ D’ESBALDREC D’UN MUR DELS JARDINS DE 
RAIXA.

Vist l'informe emès en data 2 de gener de 2024 pel Secretari de l’Ajuntament,
en relació a la sol·licitud formulada Sra. Aurora Ribot Lacosta, vicepresidenta 
segona consellera executiva del departament de Sostenibilitat i Medi Ambient 
del Consell de Mallorca, que té el següent contingut literal:

«Antecedents de fet.-

En  data  5  d’abril  de  2023  (2023–E–RC-1007)  va  tenir  entrada  a 
l'Ajuntament  escrit  de  la  Sra.  Aurora  Ribot  Lacosta,  vicepresidenta 
segona  consellera executiva  del  departament  de  Sostenibilitat  i  Medi 
Ambient  del  Consell  de  Mallorca,  en  la  qual  exposa  que,  mitjançant 
Decret del conseller de Cultura, Educació i Esports de 16 de desembre 
de  1993  (BOCAIB  28-12-1993)  la  finca  Raixa  va  ser  declarada  Bé 
d’Interès Cultural.

D’acord amb el vigent Decret d’organització del Consell de Mallorca, la 
finca  Raixa  resta  adscrita  al  Departament  de  Sostenibilitat  i  Medi 
Ambient.

I sol·licita la bonificació màxima prevista, tant de la quota de la taxa, 
com  de  l'impost  sobre  construccions,  instal·lacions,  i  obres, 
corresponents  a  la  comunicació  prèvia  com entitat  promotora  de  les 
obres públiques a executar a Raixa consistents en la RECONSTRUCCIÓ 
D’ESBALDREC D’UN MUR DELS JARDINS DE RAIXA.

Fonaments de dret.-

L'Ordenança  fiscal  reguladora  de  l'Impost  sobre  construccions, 
instal·lacions i obres aprovada pel Plenari de data 23 de juliol de 2010, i 
publicada  en  el  BOIB  núm.  139,  de  data  23  de  setembre  de  2010, 
estableix en el seu article 4.2 les bonificacions que es poden aplicar a 
l'impost sobre construccions, Instal·lacions i obres, i en el seu apartat a) 
regula; «a) Una bonificació del 95 per cent per a aquelles construccions, 
instal·lacions o obres que siguin declarades d’especial interès o utilitat 
municipal  per  concórrer  circumstàncies  socials,  culturals,  històric 
artístiques o de foment  del  treball  que justifiquin aquesta  declaració. 
Aquesta  declaració  correspondrà  al  Ple  de  l’Ajuntament  i  s’acordarà, 
prèvia sol·licitud del subjecte passiu, amb el vot favorable de la majoria 
simple dels seus membres.»

Vist  l'establert  a  l'ordenança  fiscal  qui  subscriu  informa  que  per  a 
l'aplicació  d'una  bonificació  del  95%  a  l'Impost  sobre  Construccions, 
Instal·lacions i Obres, el Plenari municipal ha de declarar expressament 
que  la  construcció,  instal·lació  o  obra  és  d'especial  interès  o  utilitat 
municipal.

D’altra  banda,  l'ordenança  fiscal  reguladora  de  la  taxa  de  llicències 
urbanístiques, publicada en el BOIB núm. 149, de data 31 d’octubre de 
2015, estableix al seu article 7, exempcions i bonificacions: C
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«S’estableix  una  bonificació  de  la  quota  de  la  taxa  a  favor  de  les 
construccions,  instal·lacions  o  obres  que  siguin  declarades  d’especial 
interès  o  utilitat  municipal  per  concórrer  circumstàncies  socials, 
culturals, històric-artístiques o de foment de l’ocupació que justifiquin tal 
declaració. Aquesta correspondrà a la Junta de Govern Local»

Per  tot  l'exposat,  si  l'Ajuntament  de  Bunyola  vol  atendre  la  petició 
formulada pel CONSELL DE MALLORCA ha de presentar la sol·licitud al 
Plenari i s'ha d'aprovar pel vot favorable de la majoria simple dels seus 
membres,  i  s'ha  de  declarar  expressament  que  la  construcció, 
instal·lació o obra és d'especial interès o utilitat municipal.»

Vist l'informe emès pel Secretari de l’Ajuntament en data 2 de gener de 2024. 
Vist  l’informe  favorable  del  projecte  bàsic  i  d'execució,  ,  emès  pel  tècnic 
municipal en data 26 d’abril de 2023. Aquesta Batlia considera que les obres 
que s'han de dur a terme a Raixa son d'especial interès o utilitat municipal, ja 
que les mateixes es realitzen en unes instal·lacions ubicades a la finca de 
Raixa del terme municipal de Bunyola. Declarada Bé d’Interès Cultural (Decret 
del  conseller  de  Cultura,  Educació  i  Esports  de  16  de  desembre  de  1993 
(BOCAIB 28-12-1993). I donat el caire públic de la finca beneficien a tota la 
ciutadania de Mallorca, concretament tots els veïns i veïnes de Bunyola, així 
com a tots aquells visitants de fora de la nostra Illa.

Per tot l'exposat, aquesta Batlia sotmet a l'aprovació del Ple de l'Ajuntament 
la següent,

Proposta al Ple de l’Ajuntament:

PRIMER.- Declarar  que  les  obres  a  realitzar  pel  Consell  de  Mallorca, 
departament  de  Sostenibilitat  i  Medi  Ambient,  consistents  en  la 
RECONSTRUCCIÓ D’ESBALDREC D’UN MUR DELS JARDINS DE RAIXA, d’acord 
amb el projecte bàsic i d’execució presentat en data 11 d’abril de 2023 (2023–
E–RC-1023), són d'especial interès o utilitat municipal, ja que les mateixes es 
realitzen  en  unes  instal·lacions  ubicades  a  la  finca  de  Raixa  del  terme 
municipal de Bunyola. Declarada Bé d’Interès Cultural (Decret del conseller de 
Cultura, Educació i Esports de 16 de desembre de 1993 (BOCAIB 28-12-1993). 
I donat el caire públic de la finca beneficien a tota la ciutadania de Mallorca, 
concretament  tots  els  veïns  i  veïnes  de  Bunyola,  així  com a  tots  aquells 
visitants de fora de la nostra Illa.

SEGON.- Notificar l'anterior Acord al Consell de Mallorca, perquè en preguin 
coneixement i als efectes corresponents.»

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada per unanimitat.

3. EXPEDIENT 3864/2023. RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Aquest  Ajuntament  ha  tramitat  les  despeses  incloses  a  la  Provisió  de 
regidoria delegada de data 20 de novembre de 2023, amb un import total de 
47.472,49  euros,  sense  que  hagin  estat  objecte  de  fiscalització  limitada 
prèvia, i sense que s’hagi tramitat el corresponent expedient d’acord amb la 
legislació vigent en matèria contractual.

Considerant que els actes podrien ser nuls de ple dret, procedeix reconèixer la C
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despesa efectivament realitzada com a indemnització per evitar l’enriquiment 
injust de l’administració.

Considerant  que  les  despeses  que  es  recullen  en  aquest  expedient  s’han 
realitzat amb omissió de la funció interventora, d’acord amb el que estableix 
l’article 28 del RD 424/2017.

Vist els informes d’omissió de la funció interventora emesos per l'òrgan de 
control intern local en data 19/09/23, 16/10/23, 25/10/23 i 20/11/23, en els 
quals es conclou que:

“Es  detecten  infraccions  de  l'ordenament  jurídic,  a  més de  la  pròpia 
omissió, que qualifiquen, a priori, l’acte com a nul, amb opinió favorable 
al reconeixement d’obligacions.

De  la  documentació  existent  a  l’expedient  es  pot  constatar  que  les 
prestacions  han  estat  realitzades,  que  els  imports  facturats  estan 
ajustats  al  mercat  i  que,  com a conseqüència  de  la  possible  nul·litat 
d’aquests actes i, amb la finalitat d’evitar l’enriquiment injust, finalment, 
s’hauria de reconèixer l’obligació de la despesa que es proposa, en no 
ser presumible que l’import de l’esmentada indemnització sigui inferior a 
l’import que es reclama.

Per aquest  motiu,  en donar-se  les circumstàncies  previstes a l’article 
28.2 del RCIL, es considera procedent l’adopció d’una resolució per part 
de Batlia, subjecta a intervenció prèvia, amb la finalitat de convalidar 
l’omissió  de  la  funció  interventora,  aprovar  la  continuïtat  del 
procediment i, si s’escau, per raons d’economia processal, reconèixer les 
obligacions  detallades  a  l’expedient  mitjançant  el  reconeixement 
extrajudicial de crèdit.”

Atès  l’informe  d’intervenció  sobre  la  procedència  d’aquest  reconeixement 
extrajudicial de crèdits, de data 21 de novembre de 2023.

I atès el Decret de Batlia, de data 21 de novembre de 2023, on es convalida 
l’omissió  de  la  funció  interventora,  es  declara  la  inexistència  jurídica  del 
contracte i s’aprova la continuïtat del procediment de reconeixement de les 
obligacions mitjançant l’aprovació d’un reconeixement extrajudicial de crèdit 
(REC).

L’aprovació del REC en cap cas esmena els defectes de l’expedient. La seva 
finalitat és únicament la imputació en el pressupost corrent de les obligacions 
derivades de despeses compromeses indegudament, sense perjudici de que 
s’hagin  d’exigir  les  responsabilitats  corresponents  per  haver-se  realitzat 
despeses sense consignació pressupostària i/o sense cobertura contractual.

De  conformitat  amb  el  que  es  disposa  en  l'article  60.2  del  Reial  decret 
500/1990, de 20 d'abril, es proposa al Ple l’adopció del següent

ACORD

Primer. Aprovar  el  reconeixement  extrajudicial  del  crèdits,  procedint  a 
autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació, per raons d’economia processal, 
de les següents factures:

Data 
factura

Aplicació 
pressupostària

PROVEIDOR CONCEPTE Import

13/06/23 1510.22706 ESTUDI URBENIA SL Assessorament i 1.452,00
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elaboració d’informes 
d’activitats mes de maig

03/07/23 1510.22706 ESTUDI URBENIA SL
Assessorament i 
elaboració d’informes 
d’activitats mes de juny

1.452,00

01/08/23 1510.22706 ESTUDI URBENIA SL
Assessorament i 
elaboració d’informes 
d’activitats mes de juliol

1.452,00

04/09/23 1510.22706 ESTUDI URBENIA SL
Assessorament i 
elaboració d’informes 
d’activitats mes d’agost

1.161,60

31/08/23 3321.22799
LÚDIC SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei de gestió 
biblioteca municipal, 
agost 2023

1.603,02

31/08/23 9200.22700 BME ADROVER E HIJOS 
S.L.

Manteniment neteja 
edificis públics, agost 
2023

11.684,34

31/07/23 9200.22700
BME ADROVER E HIJOS 
S.L.

Manteniment neteja 
edificis públics, juliol 
2023

11.684,34

30/09/23 3321.22799 LÚDIC SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei de gestió 
biblioteca municipal, 
setembre 2023

1.603,02

30/09/23 9200.22700
BME ADROVER E 
HIJOS S.L.

Manteniment neteja 
edificis públics, setembre 
2023

11.684,34

31/10/23 3321.22799 LÚDIC SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei de gestió 
biblioteca municipal, 
octubre 2023

1.603,02

31/10/23 3370.22706
ESTUDI 6 GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei dinamització del 
casal de joves, octubre 
2023

2.092,81

47.472,49

Segon.  Aplicar,  amb  càrrec  al  Pressupost  de  l'exercici  2023,  els  crèdits 
corresponents, amb càrrec a les aplicacions pressupostàries especificades a 
l’apartat anterior.»

El batle diu que es tracta de conceptes de l’anterior legislatura.

La  sra.  Verdú  de  VOX  diu  que  les  feines  que  s’han  fet  s’han  de  cobrar  però  hi  ha 
expedients que s’haurien d’haver renovat. Hi ha factures que ja són de l’actual equip de 
govern. De cara al 2024 hauria d’estar tot en marxa. S’abstendrà.

La sra. Bujosa d’EOB demana si els dos expedients de REC són d’aplicació al pressupost 
prorrogat de 2023.

La interventora contesta que si.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que dóna la raó totalment a la sra. Verdú i que el 2024 
això no tornarà a passar. 

El  batle  diu  que  la  TAG té  una  sobresaturació  d’expedients,  per  això  no  s’ha  pogut 
arreglar abans. Diu que quan varen entrar ja estaven les factures pendents. Diu que per 
exemple l’enginyer d’activitats el trobaren que no cobrava i que l’anterior consistori li 
havia dit que arreglaria la seva situació i quan ells entraren encara estava igual. C
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La sra.  Bujosa diu  que no entén perquè no  ha cobrat.  Una cosa és  la  renovació  del 
contracte i l’altra és cobrar o no. Vol recordar que ara governen ells i que han tengut 
mesos per solucionar els problemes, malgrat entén que hi ha una sobrecàrrega de feina. 

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 7: PP i SOMavi-El Pi, 
Abstencions 6: EOB, PSIB-PSOE i VOX. 

 
4. EXPEDIENT 13/2024. CREACIÓ DE LA TAULA LOCAL DE COORDINACIÓ PER A 
L’ABORDATGE DE LES VIOLÈNCIES MASCLISTES DE BUNYOLA.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«PROPOSTA AL PLE

Núm. d’expedient: 13/2024
Procediment:  Creació  de  la  Taula  Local  de  Coordinació  per  a  l’abordatge de les  violències 
masclistes de Bunyol
Regidora de Serveis Social, Gent Gran, Sanitat i Associacions, Maria Inmaculada Payeras Balle

EXPOSEN,

La Taula Local de Coordinació per a l’abordatge de les violències masclistes és 
un  mecanisme  que  dona  compliment  al  mandat  legal  de  fomentar  vies 
permanents per prevenir i abordar eficaçment la violència masclista. Això es 
materialitza  a  través  de  la  coordinació  entre  les  diferents  administracions 
públiques,  organismes  i  professionals  dels  diferents  àmbits  competents  i 
responsables en matèria de detecció, prevenció, atenció i tractament de les 
situacions  de  violència  masclista.  La  Taula  és  un  instrument  operatiu  de 
treball en el qual estan representats els diferents àmbits professionals que, 
dins el municipi, estan implicats directa o indirectament en la lluita contra la 
violència  masclista,  amb  l’objectiu  de  coordinar  i  optimitzar  totes  les 
actuacions que s’engeguin per tal fi.

Al marc estatal, la Llei orgànica 1/2004 del 28 de desembre, de mesures de 
protecció integral contra la violència de gènere, recull com a principi rector en 
l'article 2.C ‘reforçar fins a la consecució dels mínims exigits pels objectius de 
la llei els serveis socials d'informació, d'atenció, d'emergència, de suport i de 
recuperació  integral,  així  com  establir  un  sistema  per  a  la  més  eficaç 
coordinació dels serveis ja existents en l'àmbit municipal i autonòmic’.

Respecte a l’abordatge de la violència sexual, cal destacar l’aprovació de la 
Llei orgànica 10/2022, de 6 de setembre, de garantia integral de la llibertat 
sexual, que pretén donar compliment a la protecció dels drets humans de les 
dones, les nenes i els nens enfront de les violències sexuals, i remoure els 
obstacles per a la prevenció d'aquestes violències, així com per a garantir una 
resposta adequada, integral i coordinada que proporcioni atenció, protecció, 
justícia i reparació a les víctimes.

Al marc autonòmic, la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones i 
homes, estableix la definició de la violència masclista en l’article 65 com a 
‘manifestació de la discriminació, la situació de desigualtat i les relacions de 
poder dels homes sobre les dones, s’exerceix sobre aquestes per fet mateix 
de ser dones’. Comprèn qualsevol acte de violència per raó de sexe que tingui 
com a  conseqüència,  un  perjudici  o  sofriment  en  la  salut  física,  sexual  o 
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psicològica, i inclou les amenaces d’aquests actes, la coerció i les privacions 
arbitràries de la seva llibertat, tant si es produeixen en la vida pública com en 
la privada. Aquesta normativa també considera víctimes les filles i els fills de 
la mare víctima de violència masclista i a més, fa referència a la coordinació 
interinstitucional per a l’atenció de les violències masclistes.

La Llei 4/2009, d’11 de juny, de Serveis Socials de les Illes Balears recull a 
l’article 6 com una de les situacions amb necessitat d’atenció prioritària la 
violència  masclista  i  les  diverses  manifestacions  de  violència  familiar. 
L’Ajuntament, com a administració més propera a la ciutadania, exerceix una 
tasca fonamental en la prevenció, la sensibilització i l’atenció. A l’article 14 
recull  com  a  funció  dels  serveis  socials  comunitaris  bàsics  l’aplicació  de 
protocols de detecció, prevenció i atenció davant maltractament a persones 
dels col·lectius més vulnerables.

La Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases del Règim Local, al seu 
article 25 estableix com a competència dels municipis les actuacions en la 
promoció de la igualtat entre dones i homes i contra la violència de gènere.
L’Ajuntament  de  Bunyola  exerceix  tasques  de  prevenció,  sensibilització  i 
atenció de les dones víctimes de violències masclistes i les seves filles i els 
seus fills, per tant,

ES PROPOSA:

Primer:

La creació de la Taula local de coordinació per a l’abordatge de les 
violències  masclistes  del  municipi  Bunyola,  amb  l’objectiu  de 
promoure i millorar en l’àmbit municipal, la coordinació de les i els 
agents implicats en la lluita contra la violència masclista.

Es proposa la següent composició:

Municipals:

- Batlia o persona en la qual es delegui
-  Regidoria  de  benestar  social,  igualtat,  salut,  joventut,  policia,  cultura, 
educació, esports...
- Representació dels grups municipals de l’oposició
- Personal tècnic de les diferents àrees de l’ajuntament:
* Referents de l’equip dels serveis socials municipals comunitaris bàsics.
* Persona tècnica d’Igualtat, si n’hi ha.
* Referents de policia local: Cap i policia tutor/a
* Persona tècnica de les escoles municipals
- Centre de Salut i/o Unitat Bàsica de Salut
- Centres de tots els nivells educatius (infantil i primària )
- Altres recursos del municipi que siguin d’interès com: associació de joves, 
agrupacions feministes, clubs esportius, associacions culturals, etc.

Supramunicipals:

- Institut Balear de la Dona, Govern de les Illes Balears: Directiva i referent 
tècnic  del  Servei  per a l’impuls  i  la  implementació  de  les  taules  locals  de 
coordinació per a l’abordatge de les violències masclistes
- Direcció Insular competent en matèria d’atenció i prevenció de les violències 
masclistes del Consell de Mallorca: Directiva, referent dels serveis de foment 
de  la igualtat  i  prevenció  de les  violències masclistes,  i/o representant  de 
l’equip tècnic dels serveis especialitzats d’atenció a les violències masclistes
-  Delegació  de  Govern  de  les  Illes  Balears:  Referent  de  la  Unitat  de C
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Coordinació contra la Violència sobre la Dona
- Forces i Cossos de Seguretat de l'Estat (Guàrdia Civil o Policia Nacional): En 
el cas de Guàrdia Civil: Representant de l’EMUME i referents de VIOGEN. En el 
cas de Policia Nacional: Representant de la UFAM
-  Servei  Orientació  Illes  Balears  (SOIB):  Referents  del  Programa  Xarxa  de 
Tutores SOIB Dona
- Servei d’ATENPRO: Referent del Servei, Creu Roja
Cal destacar que, la Taula es concep com un instrument de treball dinàmic i 
per això la seva configuració pot canviar segons les necessitats que es vagin 
detectant i les propostes de millora que es vagin aportant en el curs del seu 
funcionalment.

Segon:

Comunicar  l’acord a les entitats i  persones interessades i  convidar-les a la 
seva participació.
Tercer:

Acollir-se  i  concórrer  a  les  diferents  convocatòries  de  subvencions  que  es 
publiquin relacionades amb el primer punt.»

La sra. Verdú de VOX llegeix el següent escrit: 

«Les  polítiques  de  l’esquerra  i  les  lleis  contra  la  violència  de  gènere  han 
resultat un fracàs.

Després de tants d’anys, a la vista està que han anat augmentant els casos, hi 
ha  més dones  assassinades  que  abans.  Es  vulnera  el  dret  de  presumpció 
d’innocència quan es converteix a l’home en culpable pel fet de ser home, i el 
criminalitza per raó del seu sexe.

Els dipositaris dels drets són les persones, independentment de la raça, sexe o 
l’orientació sexual. Així que la creació d’aquesta taula no solucionarà res. El 
que hem de pretendre és que la llei sigui igual per a totes les persones.

A VOX condemnam la violència vengui d’on vengui i totes les víctimes ens 
pareixen igual de lamentables.

Noltros creim que la solució és una Llei de Violència Intrafamiliar que amplii la 
protecció a qualsevol agressió comesa dins del nucli familiar. Volem assegurar 
la protecció de totes les persones, la igualtat i la presumpció d’innocència.

El  concepte de «violència masclista» serveix  únicament  per criminalitzar  a 
l’home fent-lo sospitós de ser un maltractador i un violent pel simple fet de 
ser home.

Això cerca la guerra de sexes: crear confrontació i una bretxa entre homes i 
dones.

La  Llei  contra  la  violència  de  gènere  és  contrària  a  l’article  14  de  LA 
CONSTITUCIÓ;  «els  espanyols  són  iguals  davant  la  llei,  sense  que  pugui 
prevaler cap discriminació per raó de naixement, raça, sexe, religió, opinió o 
qualsevol altra condició o circumstància personal o social».

VOX  aposta  per  la  seguretat  de  totes  les  persones.  Noltros  proposam  la 
cadena perpètua per a tots els assassinats, aquells comesos per part d’homes, 
però també per aquells que han comès les dones. La violència és VIOLÈNCIA, 
punt, sense llinatges i sense diferències entre aquells agressors o agressores 
que la cometin. C
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VOX defensa totes les víctimes, tots els innocents, sense tenir en compte el 
seu sexe, edat, raça o religió. Qui pateix violència ha de ser protegit, però 
amb tota la igualtat que es mereixen els éssers humans i no la supremacia de 
les dones per damunt dels homes.

Per tant, el nostre vot a la creació d’aquesta Taula Local serà en contra i com 
sabem que la proposta sortirà aprovada, el grup VOX i aquesta regidora no 
formaran part d’aquesta Taula Local pers considerar que vulnera la igualtat 
entre homes i  dones i  només defensa unes víctimes i  deixa desprotegides 
unes altres.»

La sra. Orell del PSIB-PSOE diu que ell estan d’acord amb la creació de la mateixa.

La sra. Bujosa d’EOB diu que celebren la creació de la taula. Entenen que és més un 
compromís de creació que la creació en si mateixa. Volen participar activament en la 
taula.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que això no és més que un punt de partida. Està 
d’acord amb moltes coses que defensa VOX, però això és un bon començament.

La sra. Payeras del PP diu que evidentment pensa com la sra. Verdú però s’ha de fer 
aquesta passa per aconseguir futures ajudes.

Després d'haver-se debatut la proposta aquesta és aprovada amb el següent resultat:

Vots a favor 12: PP, SOMavi-El Pi, EOB i PSIB-PSOE
Vots en contra 1:  VOX. 

5. EXPEDIENT 4228/2023. RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS.

Per part de sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Aquest  Ajuntament  ha  tramitat  les  despeses  incloses  a  la  Provisió  de 
regidoria delegada de data 20 de desembre de 2023, amb un import total de 
19.198,97  euros,  sense  que  hagin  estat  objecte  de  fiscalització  limitada 
prèvia, i sense que s’hagi tramitat el corresponent expedient d’acord amb la 
legislació vigent en matèria contractual.

Considerant que els actes podrien ser nuls de ple dret, procedeix reconèixer 
la  despesa  efectivament  realitzada  com  a  indemnització  per  evitar 
l’enriquiment injust de l’administració.

Considerant  que  les  despeses que  es  recullen en  aquest  expedient  s’han 
realitzat amb omissió de la funció interventora, d’acord amb el que estableix 
l’article 28 del RD 424/2017.

Vist els informes d’omissió de la funció interventora emesos per l'òrgan de 
control intern local en data 20/12/23, en els quals es conclou que:

“Es detecten infraccions  de l'ordenament  jurídic,  a  més de la pròpia 
omissió, que qualifiquen, a priori, l’acte com a nul, amb opinió favorable 
al reconeixement d’obligacions.

De  la  documentació  existent  a  l’expedient  es  pot  constatar  que  les 
prestacions  han  estat  realitzades,  que  els  imports  facturats  estan C
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ajustats al  mercat i  que,  com a conseqüència de la possible nul·litat 
d’aquests  actes  i,  amb  la  finalitat  d’evitar  l’enriquiment  injust, 
finalment,  s’hauria  de  reconèixer  l’obligació  de  la  despesa  que  es 
proposa,  en  no  ser  presumible  que  l’import  de  l’esmentada 
indemnització sigui inferior a l’import que es reclama.

Per aquest motiu,  en donar-se les circumstàncies previstes a l’article 
28.2 del RCIL, es considera procedent l’adopció d’una resolució per part 
de Batlia, subjecta a intervenció prèvia, amb la finalitat de convalidar 
l’omissió  de  la  funció  interventora,  aprovar  la  continuïtat  del 
procediment i, si s’escau, per raons d’economia processal, reconèixer 
les  obligacions  detallades  a  l’expedient  mitjançant  el  reconeixement 
extrajudicial de crèdit.”

Atès  l’informe  d’intervenció  sobre  la  procedència  d’aquest  reconeixement 
extrajudicial de crèdits, de data 22 de desembre de 2023.

I atès el Decret de Batlia, de data 22 de desembre de 2023, on es convalida 
l’omissió  de  la  funció  interventora,  es  declara  la  inexistència  jurídica  del 
contracte i s’aprova la continuïtat del procediment de reconeixement de les 
obligacions mitjançant l’aprovació d’un reconeixement extrajudicial de crèdit 
(REC).

L’aprovació del REC en cap cas esmena els defectes de l’expedient. La seva 
finalitat és únicament la imputació en el pressupost corrent de les obligacions 
derivades de despeses compromeses indegudament, sense perjudici de que 
s’hagin  d’exigir  les  responsabilitats  corresponents  per  haver-se  realitzat 
despeses sense consignació pressupostària i/o sense cobertura contractual.

De  conformitat  amb  el  que  es  disposa  en  l'article  60.2  del  Reial  decret 
500/1990, de 20 d'abril, es proposa al Ple l’adopció del següent

ACORD

Primer. Aprovar  el  reconeixement  extrajudicial  del  crèdits,  procedint  a 
autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació, per raons d’economia processal, 
de les següents factures:

Data 
factura

Aplicació 
pressupostària PROVEÏDOR CONCEPTE Import

31/01/23 2310.22706 ESTUDI 6 GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei projecte 
socioeducatiu gener 
2023

3.451,77

28/02/23 2310.22706
ESTUDI 6 GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei projecte 
socioeducatiu febrer 
2023

3.451,77

30/06/23 2310.22706 ESTUDI 6 GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei projecte 
socioeducatiu juny 
2023

3.451,77

28/02/23 3321.22799
LÚDIC SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei de gestió 
biblioteca municipal, 
febrer 2023

1.603,02

30/09/23 3370.22706 ESTUDI 6 GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei dinamització del 
casal de joves, 
setembre 2023

2.092,81

02/10/23 1510.22706 ESTUDI URBENIA SL Assessorament i 
elaboració d’informes 

1.452,00

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 7

G
YH

5Z
X2

N
PW

C
H

YR
AN

P6
PP

Q
YH

E 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//b

un
yo

la
.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
0 

de
 2

1 



d’activitats mes de 
setembre

30/11/23 3370.22706 ESTUDI 6 GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA

Servei dinamització del 
casal de joves, 
novembre 2023

2.092,81

30/11/23 3321.22799
LÚDIC SERVEIS 
INTEGRATS SL

Servei de gestió 
biblioteca municipal, 
novembre 2023

1.603,02

19.198,97

Segon.  Aplicar,  amb càrrec al  Pressupost prorrogat de l'exercici  2023, els 
crèdits  corresponents,  amb  càrrec  a  les  aplicacions  pressupostàries 
especificades a l’apartat anterior.»

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada, amb el següent resultat:

Vots a favor 7: PP i SOMavi-El Pi
Abstencions 6:  EOB, PSIB-PSOE i VOX. 

6. EXPEDIENT 4237/2023. IMPOSICIÓ I ORDENACIÓ DE TRIBUTS.

Per part del sr. Batle es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Atès el conveni específic de col·laboració entre el Govern de les Illes Balears i 
l’Ajuntament  de Bunyola  per establir  la gratuïtat  del  servei  d’escolarització 
bàsica del  primer cicle d’educació  infantil  (2023-E-RC-3599,  de data 18 de 
desembre de 2023).

Vist  que,  en  data  27  de  desembre  de  2023,  es  va  incoar  per  Batlia  el 
procediment per a la modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de la taxa 
per la prestació del  servei  d'escoleta municipal  infantil  de l’Ajuntament  de 
Bunyola.

Vist que, en data 28 de desembre de 2023, es va emetre per la Intervenció 
informe  en  el  qual  es  va  avaluar  l'impacte  econòmic-financer  de  la 
modificació, així com el compliment de la normativa aplicable i en particular, 
els principis d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera.

Vist que, en data 28 de desembre de 2023, es va emetre informe-proposta de 
resolució per a la modificació de l'Ordenança Fiscal  Reguladora de la taxa 
referida.

Es proposa al Ple d'aquesta Entitat d'acord amb el que es preveu en l'article 
22.2.d)  de la Llei  7/1985,  de 2 d'abril,  reguladora de les Bases del  Règim 
Local, l’aprovació del següent,

ACORD

PRIMER. Aprovar  provisionalment  la  modificació  de  l'Ordenança  fiscal 
reguladora de la taxa per la prestació del servei d'escoleta municipal infantil 
de l’Ajuntament de Bunyola, en els termes que consta en l’expedient i amb la 
redacció que es recull a continuació:

«Disposició transitòria
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Amb  caràcter  excepcional,  des  de  l'1  de  setembre  de  2023  i  de  forma 
temporal queda suspesa l'aplicació del concepte «quota mensual (de 9.00h a 
16.30h)»  de  les  quotes  de  serveis  escoleta  de  l’article  4  de  l'Ordenança 
reguladora de la taxa per la prestació del servei d'escoleta municipal infantil, 
durant el període escolar que va de setembre a juny els cursos 23/24, 24/25, 
25/26 i 26/27.

Disposició final

La present modificació entrarà en vigor el mateix dia de la seva publicació i  
començarà a aplicar-se a partir del dia següent de la seva publicació en el 
Butlletí Oficial de les Illes Balears amb efectes de dia 1 de setembre de 2023 i 
tindrà una vigència temporal limitada per la durada del conveni específic de 
col·laboració entre el Govern de les Illes Balears i l’Ajuntament de Bunyola per 
establir  la  gratuïtat  del  servei  d’escolarització  bàsica  del  primer  cicle 
d’educació infantil en els termes que s’indiquen en l'article 2 del Decret llei 
5/2023.»

SEGON. Exposar al públic l'anterior Acord mitjançant anunci que s'inserirà en 
el  tauler  d'anuncis  municipal  i  en el  BOIB durant  el  termini  de trenta dies 
hàbils, a comptar des del següent al de publicació d'aquest anunci*,* dins del 
qual els interessats podran examinar l'expedient i presentar les al·legacions 
que estimin oportunes.

Així  mateix,  estarà  a  la  disposició  dels  interessats  a  la  seu  electrònica 
d'aquesta entitat [http://bunyola.sedelectronica.es].

TERCER. Considerar,  en  el  cas  que  no  es  presentessin  reclamacions  a 
l'expedient, en el termini anteriorment indicat, que l'Acord és definitiu, sobre 
la base de l'article 17.3 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes 
Locals, aprovat per Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març.»

La sra. Verdú de VOX diu que entén que és per a la gratuïtat de 0 a 3 anys i demana si  
només és de les quotes mensuals.

El batle diu que si.

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada per unanimitat.

7.  EXPEDIENT  17/2024.  MOCIÓ  GRUP  MUNICIPAL  EOB  ENVERS  REPROVACIÓ 
MARIA VICTORIA MUÑOZ DURAN.

Per part de la sra. Pujol d’EOB es llegeix la proposta, que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El  passat  mes  d’octubre  l’Ajuntament  va  anunciar  via  xarxes  socials  i 
mitjançant  cartells  col·locats  arreu del  nucli  de Bunyola  una  actuació  amb 
fitosanitaris prevista pel mes de novembre. Dia 3 de novembre es va entrar un 
escrit sol·licitant l’accés a l’expedient per poder assegurar que es seguia la 
legalitat vigent.

Una vegada es  va  poder  accedir  a  l’expedient  tan  sols  hi  havia  les  fitxes 
tècniques dels productes utilitzats juntament amb un pressupost de l’empresa 
que va executar els treballs.
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Posteriorment s’han anat afegint documents a l’expedient. No obstant, veiem 
que no es dona compliment al que està recollit en el Reial decret 1311/2012, 
de 14 de setembre, pel qual s’estableix el marc d’actuació per a aconseguir 
un ús sostenible dels productes fitosanitaris pel que fa al seu ús en àmbits 
diferents de la producció agrària. en concret no veiem cap document de Pla 
de Treball així com s’estipula a l’annex X del Reial decret 1311/2012 de 14 de 
setembre,  pel  qual  s’estableix  el  marc  d’actuació  per  a  aconseguir  un  ús 
sostenible dels productes fitosanitaris.

Hi figura un pla de tractament, a data de 27 de novembre del 2023, gairebé 
un mes posterior a l’actuació duita a terme al nucli de Bunyola.

Des d’Esquerra Oberta Bunyola creiem que l’equip de govern, i en concret la 
regidora  responsable  Maria  Victoria  Muñoz  Duran,  han  actuat  de  manera 
negligent i contrària a la legalitat vigent, posant en risc la salut de la població 
de  Bunyola,  així  com  també  els  treballadors  que  no  compliren  amb  les 
mesures de protecció individual durant els primers dies d’actuació.

Per tot  l’exposat,  Esquerra Oberta Bunyola eleva al  ple  de l’Ajuntament  el 
següent

ACORD

1. Reprovar  a la regidora Maria Victoria Muñoz Duran per la seva pràctica 
negligent en l’actuació de l’aplicació de productes fitosanitaris arreu del nucli 
de Bunyola.

2. Instar a l’equip de govern a complir amb la legalitat vigent seguint el que 
s’estipula al Reial decret 1311/2012 de 14 de setembre, pel qual s’estableix el 
marc d’actuació per a aconseguir un ús sostenible dels productes fitosanitaris 
per les futures actuacions que decideixin dur a terme.»

La sra. Pujol diu que el que volen posar de manifest és que aquestes actuacions es varen 
fer amb poc control. Es dugueren a terme davant l’escoleta, el poliesportiu i l’aturada del 
bus. No és un atac personal però troben que s’ha de fer d’una altra manera.

La sra. Verdú de VOX diu que veure una reprovació signada pel sr. Luna fa riure. No ha 
vist cap denúncia ni queixa de cap ciutadà. La sra. Muñoz és molt professional i si hi ha 
hagut un error no és per culpa seva.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que li hagués agradat que el sr. Luna, que és qui va 
presentar la moció, la defensés ell i no fes fer el paper a la sra. Pujol. Aquesta moció és 
un intent descarat de polititzar i transgiversar una situació regulada i manejada amb total 
responsabilitat  per part  d’aquest ajuntament i  per la regidora encarregada.  Les seves 
acusacions de negligència i manca de compliment amb la normativa no tenen cap tipus 
de fonament sòlid, ja que el RD 1311/2012 parla única i exclusivament de l’ús del glifosat 
en explotacions agrícoles. No parla del seu ús en altres indrets. Per tant, o estan vostès 
mal  assessorats  o  no  s’han  estudiat  aquest  RD  amb  suficient  cura  com per  fer  les 
acusacions  que  avui  fan  aquí.  A  més,  la  inclusió  progressiva  de  documents  dins 
l’expedient demostra la bona voluntat per part de la regidoria i de l’ajuntament. No s’ha 
amagat res en absolut. És lamentable que s’emprin aquestes acusacions infonamentades 
per  generar  una  percepció  errònia.  No hi  ha  res  pitjor  que una  calumnia,  ja  que  de 
vegades arriba a llocs on es fa molt difícil de tornar a restablir l’honorabilitat. I això és 
bastant greu. No hi ha cap evidència que recolzi els riscs per a la salut dels quals ells 
parlen. La Unió Europea ha prorrogat 10 anys l’ús d’aquests pesticides. Per aquest equip 
de govern, la seguretat i el benestar de la població, sempre han estat una prioritat i ho 
continuaran essent. Pensa que no poden estar gens orgullosos de la seva gestió durant 
els darrers vuit anys. Rebutgen totalment aquest intent de manipulació política que avui 
han dut aquí i ells continuaran duent a terme les accions que beneficiïn a tot el poble de C
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Bunyola. Està totalment d’acord amb la sra. Verdú en el sentit que el sr. Luna hauria de 
fer estona que hagués dimitit. 

La sra. Serralta del PP diu que a l’ajuntament no han rebut cap queixa i els han donat 
l’enhorabona. La sra. Muñoz és una gran professional i té el seu recolzament.

La sra. Muñoz de SOMavi-El Pi llegeix el següent escrit:

“Sres. Regidores de EOB, créanme cuando les digo que reconozco y valoro la 
pasión con la que cada uno de ustedes defiende la salud y la sostenibilidad de 
nuestro pueblo.

Casi tanta como la de este Equipo de Gobierno, que puedo asegurarles que 
nunca hará nada que perjudique a Bunyola.

En este sentido, me gustaría recordarles que la utilización del glifosfato como 
herbicida es completamente legal y está rigurosamente regulada. De hecho, 
el año pasado la UE prorrogó su uso para 10 años más. Les animo a consultar 
el  Reglamento  de Ejecución 2023/2660 de la Comisión Europea,  de 28 de 
noviembre de 2023, por el que se renueva la aprobación de los glifosfatos con 
arreglo al Reglamento n.º 1107/2009 del Parlamento Europeo y publicado en 
el Diario Oficial de la Unión Europea número 2660 del 29 de noviembre de 
2023.

Además, quiero recalcar que la empresa que ha aplicado estos fitosanitarios 
es una entidad totalmente legal y con todos los certificados necesarios para 
operar. No estamos hablando de un acto fuera de la ley o de una operación 
clandestina, sino de una práctica medioambiental regulada y supervisada por 
las instancias correspondientes.

Por tanto, esta moción está totalmente fuera de lugar ya que parte de una 
premisa  falsa,  puesto  que  los  fitosanitarios  utilizados  son  completamente 
legales, y que yo, como Regidora de limpieza y mantenimiento, no he hecho 
más que cumplir con la legalidad vigente en base a las delegaciones que este 
consistorio me atribuyó.

Sin embargo, lo que sí resulta irónico es cómo algunas voces de su partido se 
alzan contra la legalidad del uso del glifosato —que repito, es legal y regulado
—  mientras  mantienen  un  silencio  cómplice  ante  situaciones  internas  de 
legalidad cuestionable.

Me  refiero  al  Regidor  de  EOB,  Sr.  Joan  Luna,  que,  a  pesar  de  haber  sido 
reprobado por este Pleno, no ha mostrado intenciones de dimitir. Si realmente 
se preocupan por  la legalidad y la moralidad,  deberían empezar  aplicando 
estos principios dentro de sus propias filas.

Así pues, les invito a reflexionar sobre la coherencia, o ausencia de ella, entre 
las críticas y los hechos. La coherencia, Sres. Regidores de EOB, entre lo que 
predicamos y lo que practicamos es lo que fortalece nuestra integridad como 
representantes  del  pueblo.  Esto  no  va  solo  sobre  herbicidas;  va  sobre  la 
confianza que los ciudadanos depositan en nosotros para tomar decisiones 
justas y transparentes en todos los ámbitos,  tanto gobernando como en la 
oposición.

Gracias.”

La sra. Pujol diu que EOB quan veu alguna cosa que pot afectar als veïns ho duen al Ple. 
No volien senyalar a la persona però va amb el càrrec. Fan la seva feina.
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La sra. Verdú diu que el sr. Luna rebrà sempre que pugui, ja que està marcat i això va 
amb el càrrec. Té raó quan diu que les coses s’han de dur al ple, però si han de dur totes.  
Si el sr. Luna no hagués partit del plenari l’haguessen pogut escoltar.  

El sr. Ballester diu que no s’ha de perdre més temps amb això.

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és rebutjada, amb el següent resultat:

Vots a favor 3: EOB
Vots en contra 10: PP, SOMavi-El Pi, PSIB-PSOE i VOX.

La sra. Bujosa d’EOB demana cinc minuts de recés, quan són les 19:45 hores.

A les 19:50 hores es reprèn la sessió.

8. EXPEDIENT  18/2024. MOCIÓ GRUP MUNICIPAL EOB ENVERS NOU CENTRE DE 
SALUT DE BUNYOLA.

Per part del sr. Luna d’EOB es llegeix la proposta, que literalment diu:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Amb l’aprovació dels pressupostos del Govern de les Illes Balears, s’ha inclòs 
una partida pressupostària destinada a l’execució del projecte d’un nou centre 
de salut a Bunyola.

Aquesta assignació pressupostària arriba de la mà del grup parlamentari de 
MÉS per Mallorca i de VOX amb un total de 400.000€.

Des d’Esquerra Oberta Bunyola creiem que és un projecte prioritari, no tan 
sols pel nucli de Bunyola, sinó per tot el municipi.

ACORD

1. Instar a l’equip de govern que es posin a fer feina per tal d’executar el 
projecte el més aviat possible començant amb una reunió amb la Conselleria 
de Salut abans del mes de març.

2. Donada la importància col·lectiva del projecte crear una comissió conjunta 
pel  seguiment  de  la  feina,  amb  la  representació  de  tots  els  grups  que 
conformen el Ple de l’Ajuntament de Bunyola.»

El sr. Luna deman que es faci el projecte el més aviat possible  Els agradaria fer una 
comissió conjunta per fer el seguiment del projecte.

La sra. Verdú de VOX diu que ja que tenen els doblers, s’han d’aprofitar.

El sr. Ballester diu que quan s’insta a l’equip de govern dóna la sensació que no s’ha fet 
res i ja duen un munt de reunions fetes. És la Conselleria de Salut qui ha de fer el centre.  
L’Ajuntament  ha  oferit  dos  espais.  Vols  donar  les  gràcies  a  MES  i  a  VOX per  haver 
aconseguit els doblers.

La sra. Payeras del PP diu que el sr. Ballester ja ha dit el que ella volia dir.  Dóna les 
gràcies per les gestions aconseguides. Ofèn que s’insti a l’equip de govern perquè ja han 
dut a terme moltes reunions. 
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El sr. Luna diu que hauran de cercar un altre terme, atès que «instar» ha ofès molt a 
l’equip  de  govern.  Han  presentat  la  moció  perquè  han  vist  informacions  en  distints 
mitjans i no ho tenien clar.

La sra. Payeras diu que la idea de l’equip de govern era fer el centre de salut a Can Gual. 
En una reunió va sortir l’antic quarter de la guàrdia civil i a la conselleria els va agradar 
més la seva ubicació. 

La sra. Verdú diu que la paraula «instar» és una paraula suau. És la manera oficial i  
política de demanar que facin una cosa. Molesta més que diguin «que es posin a fer 
feina». Aquests doblers són del pressupost del 2024 i convendria que es fes abans que 
acabés l’any. 

El sr. Luna diu que saben que hi va haver unes valoracions de la Conselleria respecte de 
l’antic quarter i ells mateixos ho descartaren.

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és rebutjada amb el següent resultat:

Vots a favor 6:, VOX, EOB i PSIB-PSOE
Vots en contra 7: PP i SOMavi-El Pi.

9. EXPEDIENT 86/2024. MOCIÓ GRUP MUNICIPAL EOB ENVERS L’ESTUDI DE ZONES 
PER A CREACIÓ D’ESTACIONAMENTS DISSUASORIS AL NUCLI DE BUNYOLA.

Per part de la sra. Bujosa d’EOB es llegeix la proposta, que literalment diu:

«El  nucli  de  Bunyola,  com  molts  dels  nuclis  situats  dins  la  Serra  de 
Tramuntana,  pateix el  problema endèmic de la falta d'estacionaments  pels 
residents al nucli, així com per a tots aquells que ens visiten. 

Tenir la possibilitat de viure a uns dels indrets més espectaculars de Mallorca, 
implica haver de conviure, amb carrers estrets, voravies estretes, espais amb 
pendents, etc. que dificulten l'estacionament de vehicles. 

Totes les noves propostes de planejament, realitzades per diferents equips de 
govern, tenen present la necessitat d’estacionaments i  defineixen diferents 
zones per a la creació d’estacionaments. 

A la passada legislatura es va estar treballant en un estudi de mobilitat del 
nucli  de  Bunyola,  que  també  desactiva  el  problema  de  l’estacionament  i 
proposava diferents línies de treball per tal de solucionar-ho. 

També  des  del  nostre  grup  (EOB)  tenim clar  que  cal  fer  passes  cap  a  la 
conversió en zona de vianants els carrers del nucli i d'aquesta manera tornar 
als  carrers  a  la  gent.  Tot  això  passa  per  a  la  creació  d'estacionaments 
dissuasius a diferents zones del nucli. El 2019 es va crear el de la Costa de 
l'Estació i s'ha de continuar apostant per aquest tipus d'estacionaments. 

Cal  tenir  present  el  bon  moment  econòmic  de  l'Ajuntament,  fruit  d'una 
acurada gestió dels recursos municipals, el que possibilita poder disposar d'un 
romanent de tresoreria de més de 4 milions d'euros. 

Per tot  l’exposat,  Esquerra Oberta Bunyola eleva al  ple  de l’Ajuntament  el 
següent

ACORD
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1. El Ple de l'Ajuntament insta a l'equip de govern, a la realització d’un estudi, 
opcions  possibles,  situació  urbanística,  estudi  econòmica…per  a  la  creació 
d'estacionaments dissuasius a diferents zones de Bunyola.

2. El Ple de l'Ajuntament insta a l'equip de govern, a continuar treballant i 
desenvolupant el pla de mobilitat del municipi de Bunyola, com a eina per a 
millorar el dia a dia dels residents i visitants del nostre municipi.

3. El Ple de l'Ajuntament insta l'equip de govern, a comprometre's a destinar 
les  partides  econòmiques  necessàries  en  els  pròxims  pressupostos,  per  a 
poder dur a terme l'estudi del punt 1 i poder continuar amb el pla de mobilitat 
municipal.»

La sra. Bujosa diu que és un tema que preocupa a tots. Demana que la prioritat sigui el 
pla de mobilitat i els aparcaments.

La sra.  Verdú de VOX diu que Bunyola  té un problema d’aparcament  però el  pla  de 
mobilitat no feia un incís especial en el tema dels aparcaments. No es pot obligar a què 
es comprometin. 

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que hi ha coses que estan molt bé però no és correcte  
que contínuament  s’estiguin marcant  les pautes  que ha de seguir  l’equip de govern. 
Saben  que  hi  ha  un  problema  d’aparcament  i  estan  cercant  possibilitats  per  poder 
habilitar més aparcaments. Es tracta d’un procés llarg.

El  sr.  Baos  del  PP  diu  que  s’han  tengut  reunions  i  és  necessària  una  burocràcia 
complicada i unes passes prèvies.

La sra. Bujosa diu que marcar passes no és la seva intenció.

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és rebutjada amb el següent resultat:

Vots a favor 5: EOB i PSIB-PSOE
Vots en contra 7: PP i SOMavi-El Pi.
Abstencions 1: VOX.

10. MOCIONS D’URGÈNCIA. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL PP.

El batle diu que en primer lloc s’ha de votar la urgència del punt.  Diu que és urgent 
perquè es fa befa de les figures dels regidors.

Es sotmet a votació la urgència del punt i la mateixa és aprovada per unanimitat.

Per part de la sra. Serralta del PP es llegeix la proposta, que literalment diu:

«Arrel de la publicació, a les xarxes socials d’una imatge en la que es fa befa 
d’alguns regidors d’aquest equip de govern,  utilitzant la imatge del  batle i 
regidors del Partit  Popular,  consideram que es una conducta impròpia d’un 
regidor electe d’aquest ajuntament, per la qual cosa, SOL.LICITAM: 

1.-  La reprovació  pública  del  ple  de  Bunyola  al  Sr.  Joan  Luna per  la  seva 
actitud impròpia d’un càrrec electe d’aquest Ajuntament i representant dels 
veïnats d’aquest municipi.
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2.- Instam al Sr. Luna a presentar la seva dimissió amb efecte immediat.»

La sra. Verdú de VOX diu que el sr. Luna no té vergonya. En cinc mesos de legislatura ja 
té  dues  reprovacions  i  una  denúncia  penal.  Mai,  a  l’anterior  legislatura,  hi  va  haver 
insults. Hauria de ser el seu propi partit el qui no l’hauria de voler a les seves files.

El sr. Palou del PSIB-PSOE diu que s’abstendran perquè troben que aquesta guerra que 
han encetat no duu enlloc.

La sra. Bujosa cedeix la paraula al sr. Luna.

El sr. Luna diu que ho va fer el dia 28 de desembre, dia dels innocents, i volia ser una  
innocentada. Demana disculpes si s’han sentit ofesos.

El sr. Ballester diu que és surrealista. Resulta indigne que EOB permeti que un regidor 
electe faci això. Creu que els regidors representen a uns ciutadans que es mereixen un 
respecte. Creu que EOB hauria de prendre mesures.

La sra. Serralta diu que aquesta vegada han demanat disculpes però l’anterior pic no ho 
feren. 

Després d'haver-se debatut la proposta, aquesta és aprovada, amb el següent resultat:

Vots a favor 8: PP, SOMavi-El Pi i VOX
Vots en contra 3:  EOB
Abstencions 2: PSIB-PSOE.

B) ACTIVITAT DE CONTROL.

11. DONAR COMPTE DE LES ACTES DE JUNTA DE GOVERN LOCAL.

La sra. Bujosa d’EOB diu que no han tengut accés a les actes perquè no estaven penjades 
al Gestiona.

El sr. Ballester de SOMavi-El Pi diu que la setmana que ve ha de venir el responsable de 
l’aplicació i arreglaran el tema.

12. DONAR COMPTE DELS DECRETS DE BATLIA.

La  sra.  Bujosa  demana  pel  Decret  de  29  de  desembre  d’aprovació  de  factures, 
concretament  per  la  factura  núm.  38,  de  14  de  desembre,  d’IB  Sostenible  per  uns 
honoraris; també per la factura núm. 848, de 10 de novembre, de l’empresa de jardineria 
Ànima Verda, pel tall d’uns arbres, els agradaria saber on han fet la feina; també per la 
factura núm. 298, de 22 de desembre, de l’empresa Temola, creuen que era pel concert 
de cap d’any; i per acabar per la factura núm. 2311 de 16 de novembre, d’assistència 
tècnica per l’obra civil d’Es Garrigó, els agradaria saber per quin concepte és.

El sr. Ballester diu que ho revisaran.

La sra. Muñoz diu que la factura d’Ànima Verda és per uns treballs a Palmanyola i la del  
Garrigó és per fer més aparcaments.
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C) PRECS I PREGUNTES.

13. PRECS I PREGUNTES. 

PREGUNTES DEL GRUP MUNICIPAL VOX.

La sra. Verdú formula les següents preguntes:

Primera. Sobre el polígon de Ses Veles hem vist a la premsa algunes informacions sobre 
que l'ajuntament es reunirà amb el President de les empreses del Polígon de Ses Veles, 
sobre  la  instal·lació  de  càmeres  de  vigilància  i  sobre  la  construcció  de  la  garita  del 
vigilant de seguretat.

Preguntes:

1.- Ja s'han reunit amb el President de les empreses del Polígon de Ses Veles?

2.- Quins temes es van tractar a la reunió  ia quins acords s'han arribat?

3.-  Segons  la  premsa,  l'Ajuntament  s'ha  ofert  al  pagament  de  la  instal·lació  de  les 
camares de seguretat i la construcció de la caseta del vigilant. Hi ha un pressupost per a 
aquesta despesa o està prevista una partida als pressupostos de l'any 2024? Per quin 
import?

4.- S'ha fet algun estudi tècnic sobre aquestes actuacions?

5.- Estava prevista una reunió amb la Conselleria de Medi Ambient per sol·licitar el canvi 
d'usos del polígon. Ja ha tingut lloc aquesta reunió? Quina ha estat la resposta de la 
Conselleria?

Demana resposta per escrit a aquesta pregunta.

Segona. Hi  ha diverses informacions  sobre  el  centre de  salut  de  Can Gual.  Algunes 
confirmen que el centre es durà a terme en aquest edifici i altres informacions estudien la 
possibilitat d'instal·lar-lo al Corte Vell de la Guàrdia Civil.

Pregunta:

1.- Com està actualment aquest tema i quines opcions estudia l'equip de Govern?

Diu que dóna la pregunta per contestada.

Tercera. Hem conegut a través de la premsa que des de la regidoria d'esports es preveu 
un pla de manteniment i millora de les instal·lacions esportives del municipi.

Pregunta:

1.-  sol·licitem informació  sobre  aquest  pla:  quines  actuacions  hi  ha  previstes,  dates 
aproximades de venciment d'aquestes actuacions o quan estan previstes dur-se a terme i 
pressupost de cada projecte.

El sr. Ballester diu que tenen previst penjar-ho al portal de transparència. Contestarà per C
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escrit.

Quarta. La carretera Ma2030 de s’Esglaieta, a la banda del Pla de Sa Coma, té molts de 
murs que han caigut. No sap si són privats o si depenen del Consell. Demana si es poden 
fer gestions per reparar-los. 

Cinquena. Han rebut queixes dels propietaris de Sa Coma sobre el mal estat en què es 
troben les voravies. Demana si poden comentar als responsables que donin una solució al 
tema.

Vol fer un prec sobre com estan els pressupostos. 

El sr. Ballester diu que faran un ple extraordinari.

PREGUNTES DEL GRUP MUNICIPAL EOB.

Primera. Sol·liciten que es respongui via escrita la següent pregunta:

Quin criteri  segueix l’equip de govern actual  a l’hora de realitzar comunicacions pels 
canals de comunicació de l’Ajuntament?

Segona.  Amb data de 1 de desembre del 2023 veiem que s’ha aplicat una sanció per 
part  de  la  Direcció  General  de  Salut  a  l’Ajuntament  de  Bunyola  per  una  sèrie  de 
deficiències detectades a la piscina municipal.

Per què no es varen subsanar les deficiències indicades en el període estipulat?

Es  preveu  algun  tipus  d’actuació  per  subsanar  les  deficiències  detectades  en  el  pla 
anunciat a premsa de manteniment i millora de les instal·lacions esportives? 

En cas afirmatiu, quines actuacions?

El sr. Ballester demana disculpes per aquest tema. La piscina es va obrir el dia 1 de juliol.  
Aquesta inspectora venia cada any i reclamava els mateixos defectes. No entén perquè 
ara els  han multat.  El  sr.  Batle,  amb l’empresa encarregada,  es varen encarregar de 
subsanar  totes les deficiències.  Aquest  tema és herència  de  l’antic  equip de  govern. 
Evidentment posaren fil a l’agulla per resoldre les deficiències. Presentaren al·legacions 
per evitar la sanció. 

Tercera.  Amb  data  11  de  novembre  de  2023  veiem  una  comunicació  de  la  batlia 
d’aquest consistori referent al canvi de data de la Diada de Mallorca que comunica el 
següent:

Vista  la  proposta  justificativa  per  a  establir  el  dia  12  de  setembre  com a  Diada  de 
Mallorca. Us comunic una vegada consensuat amb l’equip de govern, aquesta Batlia no 
troba cap inconvenient en proposar el dia 12 de setembre com a Diada de Mallorca.

Ens podria indicar la batlia quin criteri s’ha seguit per indicar la proposta de canvi de la  
Diada de Mallorca a dia 12 de setembre?

El batle diu que ho contestarà durant el proper plenari.

La sra. Bujosa diu que, juntament amb la sra. Verdú, volen fer un prec en relació a les C
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intervencions  en  els  plenaris.  Pensen  que  s’han  de  regular  les  mateixes.  Demana 
organització.

La sra. Verdú diu que si es duu una reprovació contra algun regidor, demana que es 
reguli que el reprovat o reprovada pugui contestar. 

I, sense cap altre assumpte per tractar, el Batle aixeca la sessió, de la qual s’estén la 
present acta i jo com a Secretari, en don fe.
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